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Zápis č. 1/2023 
ze zasedání Rady plemenné knihy drůbeže  

konaného v zasedací místnosti Sekretariátu ÚVV ČSCH dne 26. dubna 2023 

 

 

 

Přítomni: prof. Ing. Eva Tůmová, CSc. – předsedkyně Rady Plemenné knihy drůbeže, Pavel 

Hrubeš, Ing. Ludvík Smolek, Mgr. Martin Paclík, Ph.D., prof. Ing. Martina Lichovníková, 

Ph.D. 

Hosté: Josef Vilhelm – předseda Ústřední odborné komise chovatelů drůbeže, Bc. Petr 

Herynek – předseda KGZ, Bc. Ludmila Šilhová – tajemnice ÚOK CHD, Radek Hampl, Dis.  

Omluveni: Jaroslav Bayer, Ivan Pavel, RNDr. Milan Tyller. 
 

 

Program: 
 

1. Úvod, kontrola usnesení z minulého jednání v roce 2019 

2. Kontrolované chovy drůbeže – zpráva Ing. Drába za rok 2022 

3. Komise pro genové zdroje – úpravy Plemenné knihy drůbeže 

4. Rada plemenné knihy drůbeže – návrh na doplnění člena Rady plemenné knihy drůbeže 

5. Poškozující inzerát na ifauna.cz 

6. Diskuse, usnesení, závěr 

 

 

Ad 1) Úvod, kontrola usnesení z minulého jednání v roce 2019 

Jednání zahájila předsedkyně Rady Plemenné knihy drůbeže prof. Ing. Eva Tůmová, CSc. v 10.05 

přivítáním členů RPKD a hostů. Poté proběhla volba zapisovatele (Ludmila Šilhová) a ověřovatele 

(Radek Hampl). Poslední setkání RPKD proběhlo v roce 2019, na němž byla jako poradní orgán 

ustanovena Chovatelská rada plemene česká slepice.  

 

Ad 2) Kontrolované chovy drůbeže 

RPKD byla písemnou formou seznámena s informacemi př. Ing. Zdeňka Drába přednesenými na 

zasedání ÚOK CHD v Pardubicích v roce 2023. Ing. Dráb zde vysvětluje situaci, že uznávání KCH je 



stanoveno do 15. 3. 2023, ale z důvodu vyhlášení mimořádných veterinárních opatření k zamezení 

šíření ptačí chřipky se tento termín posouvá. Sešlo s celkem 38 žádostí o KCH od 10 chovatelů. KCH 

dodaly podklady k vyúčtování – za rok 2022 bylo vyplaceno 102 000,- Kč.  

 

Ad 3) Komise pro genové zdroje  

Tento bod měl původně vést př. Ivan Pavel, který se z jednání RPKD omluvil. Bodu se ujal př. Bc. 

Petr Herynek – předseda nově vzniklé Komise pro genové zdroje ČSCH. Na úvod byli členové Rady 

Plemenné knihy drůbeže seznámeni s cíli této komise. Př. Bc. Herynek požádal RPKD o souhlas 

s projednáním potřebných změn v Plemenné knize drůbeže. RPKD souhlasila s projednáváním této 

problematiky. 

Bc. Herynek pokračoval s problematikou dočištění databáze PKD, kde se po přechodu na 

novější verzi objevily chyby v rodokmenech. Dále upozornil na nutnost úpravy „aktivity“ rodokmenů 

v PKD – část rodokmenů se zde totiž dosud ke konci roku deaktivovala. Př. Vilhelm upozornil na to, 

že „aktivita“ rodokmenu v PKD má význam při generování podkladů pro dotace a uvedl podmínku 

počtu „aktivních“ zvířat v jednom kmeni (nárok na dotaci do velikosti kmene 1+9). Př. Bc. Herynek 

namítl, že toto se týká jen dotací a nesouvisí to s plemenářskou evidencí. Dotační sestavy se budou 

tvořit jiným způsobem. Rada plemenné knihy s touto úpravou souhlasila. 

Bc. Herynek dále formuloval další potřeby inovace – především rozdělení administrativy 

spojené se zřízením pozice klubového plemenáře –, se kterými byly chovatelské kluby seznámeny na 

Aktivu klubů (březen 2023) a vyjádřily jim podporu. Př. Bc. Herynek podotkl, že je potřeba schválit 

administrativní role v PKD a umožnit přístup klubovým plemenářům do PKD. Rodokmen by byl nově 

veřejným dokumentem, který si může chovatel z PKD sám stáhnout. K tomuto tématu vyzvala prof. 

Tůmová př. Vilhelma – předsedu ÚOK CHD – aby se vyjádřil. Př. Vilhelm jako souhlasil s předsedou 

Komise pro genové zdroje. Podotkl, že vydávání rodokmenů je časově i finančně náročné, a proto je 

nutná digitalizace. Do této části vstoupil př. Hrubeš, který vidí možnost všeobecného zpřístupnění 

údajů v PKD jako zneužitelnou. Byl prezentován základní formulář PKD, kam se zapisují zvířata, 

skupiny zvířat a kmeny, a také vzor vygenerovaného rodokmenu. Kluby, které se nově připojí do 

programu PKD, budou mít možnost pracovat v testovací verzi PKD. „Ostrá“ část databáze bude 

prozatím vyhrazena pro GZ ČZK a hČ. 

Je třeba dořešit evidenci plemen, u kterých chybí historie. Př. Hrubeš podotkl, že po tři 

generace nelze zvířeti bez historie vystavit rodokmen. Dále se naskytla otázka čistokrevnosti, 

konkrétně toho, zda za ni rodokmen zodpovídá. Př. Bc. Herynek dodal, že když bude rodokmen 

vydán, musí být zaručena také čistokrevnost, s čímž nesouhlasil př. Hrubeš. Čistokrevnost je dle jeho 

názoru rodokmenem doložena jen u plemen, která jsou genovými zdroji. Rodokmen je především 

dokladem o původu po předcích, nikoli o čistokrevnosti. Uvedl přitom příklady jiných plemen/druhů 

hospodářských zvířat (např. praxi plemenných knih koní). Mgr. Paclík sumarizoval, že by rodokmen 

měl transparentně dokládat původ, tj. udávat informace o rodičích, ať už budou jacíkoliv (např. 

v případě přilití krve polské zelenonožky do populace české slepice koroptví bude zelenonožka 

v rodokmenu uvedena). Důležitá je zde role plemenáře, konkrétně jeho přehled o populaci, kterou 

v PKD spravuje. RPKD odsouhlasila, že rodokmen tedy nebude významově dokladem o 

čistokrevnosti, což znamená, jak podotkl př. Bc. Herynek, jednodušší úkol pro úpravy programu 

Plemenné knihy. Př. Hrubeš položil otázku, kdo bude tuto záležitost mít na starosti. Př. Bc. Herynek 

uvedl jména zatím rozdělených funkcí. Př. Bc. Herynek zodpovídá za práci Komise pro GZ, a byl také 

nově zvolen Garantem NP při VÚŽV. Př. Mgr. Paclík je plemenářem ČZK, pro hČ je plemenářem př. 

Mgr. Mrkvička. Př. Hampl, Dis. bude mít na starosti administrativní část výstavního passportu.  

Bc. Herynek upozornil na potřebu sjednocení určitých dat. V PKD je nutno „přednastavit“ 

rozsah informace o hodnocení exteriéru.  Např. zápis výsledku bonitace je rozsahově náročnější než 

výsledek hodnocení evropským posuzovacím způsobem. Metodika bonitace vytvořená př. Pavlem 

obsahuje 10 exteriérových pozic hodnocených body 0 až 10. Body se sčítají a jsou definovány 

exteriérové třídy na základě minimální bodové hodnoty v kterékoli pozici. Pilotní odzkoušení tohoto 

způsobu bonitace proběhlo v roce 2022 na svodu českých slepic a při uznávacím řízení GZ. Bohužel 

jeho další používání naráží na nedostatečné personální kapacity bonitérů. Př. Bc. Herynek položil 

otázku, zda by z tohoto důvodu nešlo použít (vrátit se k) způsob hodnocení šesti exteriérových pozic 

známkami 0 až 5, který byl platným posuzovacím způsobem drůbeže na výstavách ještě v roce 2021 (a 

jsou pro něj tedy mnozí posuzovatelé stále vyškoleni), načež byl nahrazen tzv. evropským způsobem 



hodnocení, který nepřiděluje hodnotu dílčím exteriérovým pozicím, ale jehož výstupem je souhrnná 

bodová hodnota a slovní popis přání a vad. Do diskuze přispěl nejprve př. Vilhelm, který popsal 

postup přechodu na evropský bodovací systém posuzování i náročnost tohoto přechodu, který ÚOK 

CHD absolvovalo. Uvedl příklad, jak dřívější způsob hodnocení 6 exteriérových pozic není dostatečně 

podrobný. Př. Hrubeš uvedl, že on osobně by zůstal u hodnocení 6 pozic s tím, že starší posuzovatelé 

by stále měli tento systém ovládat (jsou na něj vyškoleni), a tím by byl personálně i metodicky proces 

bonitace lépe zajištěn. Př. Bc. Herynek dodal, že bonitace založená na hodnocení 6 pozic vycházející 

z dřívějšího posuzovacího systému drůbeže není v konkurenci s evropským způsobem hodnocení na 

výstavách – oba způsoby jsou potřeba a mohou společně koexistovat, jeden pro výstavnictví, druhý 

pro plemenářské projekty u jednotlivých plemen. Př. Bc. Herynek navrhl vyzkoušet posouzení jak 

evropským systémem, tak i bonitací se 6 hodnocenými pozicemi na letošním svodu českých slepic 

v Týništi n. O. Dále pokračuje, že v roce 2022 odzkoušený způsob bonitace 10 exteriérových pozic 

tímto není rušen, ale z kapacitních (personálních) důvodů je v současné době lepší návratit se 

k hodnocení 6 pozic. RPKD hlasovala o způsobech bonitace pro plemenářské účely klubů. 

Doporučeným způsobem je bonitace založená na hodnocení 6 pozic.  

Př. Bc. Herynek zrekapituloval, že projednán byl způsob vedení evidence v PKD a způsob 

bonitace, a poděkoval za slovo. 

 

Ad 4) Rada plemenné knihy drůbeže 

Návrh na doplnění člena Rady plemenné knihy drůbeže Ing. Zdeňka Drába byl na jednání ÚVV ČSCH 

zamítnut. Předsedkyně Rady vyzvala členy k podání návrhu na nového člena. Př. Hampl navrhl vyčkat 

s návrhem nového člena do doby, než bude zvolena nová ÚOK drůbeže, ze které by mohl vzejít i nový 

nominant do RPKD.  Na místě byl př. Hrubešem navržen př. Bc. Herynek, který s návrhem souhlasil. 

RPKD poté návrh na nominaci nového člena jednohlasně schválila a doporučila ÚVV ČSCH schválení 

nominanta. 

 

Ad 5) Poškozující inzerát na ifauna.cz 
Členům RPKD byl představen inzerát, který na chovatelském serveru iFauna.cz napadá GZ českou 

slepici kropenatou mj. výroky, že populace je masivně prokřížena jinými plemeny tak, že již neexistují 

prakticky žádní čistokrevní jedinci. Tyto výroky byly adresovány i programu GZ. Slova se ujal př. 

Vilhelm, který mluvil o poškození renomé Svazu, kdy je třeba dalšího řešení společně s klubem 

chovatelů českých slepic a Komisí pro genové zdroje. Bc. Herynek jako předseda klubu chovatelů 

českých slepic, řekl, že je připravováno trestní oznámení na inzerenta, které bude podáno po obdržení 

výsledků genetických testů od VÚŽV, v.v.i. v Praze-Uhříněvsi. Doplňuje také, že na podzim je 

připravováno setkání, kde dojde k seznámení chovatelů s výsledky genetických testů a celkově s prací 

Klubu českých slepic. Prof. Tůmová dodala, že „žaloba za pomluvu“ je v tomto případě na místě. Př. 

Vilhelm upozornil, že je požadavek od VÚŽV na odběr krevních vzorků velsumek při výzkumu na 

Jihočeské univerzitě. Př. Hrubeš dodal, že z odborného hlediska je uvedený inzerát naprosto 

pomýlený, protože výsledek křížení v inzerátu uvedených plemen a české slepice by byl vidět 

okamžitě v F1 generaci. Křížence s vyšším podílem krve cizího plemene nelze zaměnit za 

čistokrevnou českou slepici zlatou kropenatou. Př. Hrubeš pokračoval s poznámkou, že se situace musí 

řešit uvnitř i vně Svazu, neboť poškozená reputace se špatně napravuje. 

 

Ad 6) Diskuse, usnesení, závěr 
Dotaz př. Hrubeše na hodnotitele drůbeže. Př. Bc. Herynek zmínil omezený okruh bonitérů kvůli 

požadavku ze strany Sboru posuzovatelů drůbeže na středoškolské zemědělské vzdělání. Tuto 

podmínku však nesplňují (a dle regulí by měli) i mnozí posuzovatelé. Pohled na bonitéry a 

posuzovatele, co se kvalifikace týče, by měl být jednotný. Bonitační způsob navržený př. Pavlem tedy 

sám o sobě nevylučuje dostatek personálu pro provádění bonitace. Tento fakt je nutné komunikovat se 



sborem posuzovatelů drůbeže. Setkání s jeho zástupci je vhodné naplánovat na období po Ústřední 

volební konferenci, která proběhne 17. 6. 2023. Př. Vilhelm se připojil vstupem, že prezentace 

hodnocení jako plemenářského nástroje je nutná. Př. Bc. Herynek dodal, že v červnu na plánovaném 

zasedání Rady plemene české slepice musí být projednána podoba uznávacího řízení, které měl dosud 

na starosti př. I. Pavel. Př. Bc. Herynek by chtěl požádat o podporu Sboru posuzovatelů při 

personálním zajištění vhodného způsobu bonitace, pomocí něhož se kromě uznávání do GZ dají 

uznávat plemenné chovy, které nejsou součástí programu GZ. Do budoucna tak mohou vznikat nové 

projekty pro plemenné chovy a tento fakt by mohl Kluby motivovat k plemenářské práci. Př. Vilhelm 

pak položil otázku, jak se bude pracovat s plemeny, která nemají zastoupení v existujících klubech, jak 

je motivovat, či na koho nasměrovat? Diskutována byla mj. možnost vzniku „smíšených“ klubů pro 

více plemen.  

Př. Hampl navrhl setkávání RPKD kvůli změnám v programu Plemenné knihy v půlročním 

intervalu. Členové RPKD s častějším setkáváním souhlasí. Tímto byla vyčerpána témata diskuse a 

předsedkyně RPKD prof. Tůmová diskusi ukončila. 

 

Usnesení RPKD 23/1/3/1 

Rada plemenné knihy se jednohlasně shodla na důležitosti navržených úprav PKD. RPKD schválila 

rozvoj software PKD v rozsahu: všechny zavedené rodokmeny budou nově aktivní; u plemen v GZ se 

převádí správa plemene v PKD na pověřené osoby chovatelských klubů; je umožněno ostatním 

plemenům drůbeže vstupovat do (testovací verze) evidence PKD na základě nově vznikající metodiky, 

která bude schválena na dalším setkání PKD. PRO – 5 PROTI – 0 ZDRŽEL SE – 0 

 

Usnesení RPKD 23/1/3/2 

Na rodokmeny plemen, která nejsou zařazena v Národním programu genových zdrojů, nebude 

nahlíženo jako na doklad čistokrevnosti, je to pouze a jenom deklarace konkrétních předků. PRO – 5 

PROTI – 0 ZDRŽEL SE – 0 

 

Usnesení RPKD 23/1/3/3 

RPKD schvaluje pro potřeby plemenářských projektů v rámci ČSCH návrat k hodnotícímu systému 6 

exteriérových pozic vycházejícímu z dřívějšího způsobu hodnocení drůbeže na výstavách ČSCH (do 

roku 2021), a to z důvodu kapacitního zajištění potřeb bonitace zvířat v klubech, kterou budou 

zajišťovat posuzovatelé ČSCH. PRO – 5 PROTI – 0 ZDRŽEL SE – 0 

 

Usnesení RPKD 23/1/4/1 

Novým členem RPKD byl navržen př. Bc. Herynek, který s návrhem souhlasil. Tento návrh bude 

předložen na příštím jednání ÚVV ČSCH. PRO – 5 PROTI – 0 ZDRŽEL SE - 0  

 

Usnesení RPKD 23/1/6/1 

Schválené parametry bonitace budou projednány s vedením sboru posuzovatelů ČSCH, kteří budou 

přizváni na další jednání RPKD po 17. 6. 2023 PRO – 5 PROTI – 0 ZDRŽEL SE – 0 

 

Usnesení RPKD 23/1/6/2 

Rada plemenné knihy drůbeže se po dobu aktivních změn v programu Plemenné knihy bude setkávat 

jednou za půl roku. PRO – 5 PROTI – 0 ZDRŽEL SE – 0 

 

 



Závěrem předsedkyně RPKD prof. Tůmová poděkovala všem za účast a příjemný průběh jednání 

s konstatováním o podání návrhu na schválení nového člena RPKD, Bc. Petra Herynka, aby byla 

doplněna Rada plemenné knihy drůbeže. Jednání bylo ukončeno dne 26. 4. 2023 v 12.20 hod. 

 

   

 

Tůmová Eva, prof. Ing. CSc.  

                                                                                                       Předsedkyně RPKD 

 

 

 

Zapsala: Ludmila Šilhová, Bc., 27. 4. 2023 

Ověřil: Radek Hampl, Dis. 

Zápis bude odeslán účastníkům jednání a vyvěšen na webu ČSCH  

 


